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Uw kenmerk

brief dd 12 april 2022

Agrarisch Stikstof Collectief Zuid-Holland

t.a.v.               

Onderwerp

Reactie op aandachtspunten deelname aan stikstoftafels op

provinciaal en gebiedsniveau

Geachte              ,

Bezoekadres

Zuid-Hollandplein 1

2596 AW  Den Haag

Tram 9 en de buslijnen

90, 385 en 386 stoppen

dichtbij het

provinciehuis. Vanaf

station Den Haag CS is

het tien minuten lopen.

De parkeerruimte voor

auto’s is beperkt.

Met uw brief van 12 april 2022 spreekt u uw zorgen uit over het toekomstperspectief

voor de Zuid-Hollandse boeren en tuinders gezien de ontwikkelingen in het

stikstofdossier en de onderwerpen van het toekomstig Nationaal Programma Landelijk

Gebied (NPLG). We waarderen dat het Agrarisch Stikstof Collectief Zuid-Holland ondanks

de omstandigheden en de voortdurende onzekerheid waarin de sector zich bevindt

actief wil blijven in de gebiedsprocessen in Zuid-Holland. 

Op woensdag 20 april 2022 heeft u een eerste gesprek gevoerd met gedeputeerden

Baljeu en Stolk. En op uw verzoek heeft vervolgens op dinsdag 24 mei 2022 een

bijeenkomst met een brede vertegenwoordiging van het Agrarisch Stikstof Collectief

Zuid-Holland plaats gevonden. Tijdens deze bijeenkomst hebben de leden van het

Agrarisch Collectief hun zorgen gedeeld met beide gedeputeerden. Dat betrof onder

andere het hanteren van de Kritische Depositie Waarde (KDW) en de noodzaak van een

oplossing voor de situatie waarin de PAS-melders zich bevinden. Ook kwam de

communicatie ter sprake, zowel in de gebiedsprocessen als bij gebiedsproces

overstijgende thema’s en werd aandacht gevraagd voor de menselijke maat. 

De gedeputeerden hechtten veel waarde aan deze bijeenkomst en spraken uit dat het

belangrijk is om ook in de nabije toekomst de lijnen kort te houden; de oplossing in de

gebieden dienen we in overleg met elkaar te vinden. 

Wij begrijpen de onrust en de zorgen die er bij de boeren en tuinders leven en deze

delen wij ook. Wij onderschrijven het belang van een vitaal platteland en vinden het

belangrijk om met elkaar in gesprek te blijven over de uitdagingen waar we in de

gebiedsprocessen voor staan. De provincie zal haar verantwoordelijkheid nemen, maar

is tegelijkertijd ook afhankelijk van het Rijksbeleid, dat nog in ontwikkeling is. Tijdens de

bijeenkomst op 24 mei is afgesproken elkaar over en weer goed te blijven informeren

over ontwikkelingen. 

http://www.zuid-holland.nl/
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Zo heeft de minister voor Natuur en Stikstof op 10 juni 2022 de startnota Nationaal

Programma Landelijk Gebied (NPLG) met daarin de richtinggevende gebiedsdoelen naar

de Tweede Kamer gestuurd. De gebiedsdoelen hebben een grote invloed op de

gebiedsprocessen, die we met jullie en andere gebiedspartners doorlopen. Wij zijn de

gevolgen van deze doelen voor Zuid-Holland nog aan het bestuderen en gaan hierover in

gesprek met Provinciale Staten. De volgende stap is om daar met u en de andere

gebiedspartners over in overleg te treden. 

Aandachtspunten uit uw brief.

In uw brief noemt u 9 voorwaarden, die voor het Agrarisch Stikstof Collectief Zuid-

Holland belangrijk zijn om in gesprek te blijven in de gebiedsprocessen en aan de

sectortafel Stikstof. Bijgaand onze reactie op de genoemde punten, aansluitend op wat

nu bekend is van het Rijksbeleid. 

1. Er wordt gekeken naar de staat van instandhouding in de natuur in plaats van

de kritische depositiewaarde (KDW) als leidend in de Gebiedsgerichte Aanpak

(GGA). 

De KDW   en het percentage van de Natura 2000 gebieden dat onder deze kritische

depositiewaarde moet komen te liggen is opgenomen in de Wet stikstofreductie en

natuurverbetering en we hebben ons aan de wet te houden. De minister ziet wel

mogelijkheden om niet alleen naar de KDW   te kijken, maar ook naar de instandhouding

van de natuur. Daarvoor is eerst een forse daling van de stikstofneerslag noodzakelijk

ook daar waar de KDW niet haalbaar is. 

Daarnaast is het van belang dat we blijven kijken naar andere maatregelen voor het

versterken van de natuur, zoals bijvoorbeeld waterkwaliteit en natuurbeheer. Daar biedt

de minister ruimte voor. 

2. Een duidelijke tijdlijn en proces voor het legaliseren van PAS-melders,

interimmers en andere knelgevallen.

We delen uw zorg over de lastige positie waarin PAS-melders zich bevinden. De

verantwoordelijkheid voor het beschikbaar stellen van de stikstofruimte voor de PAS-

melders ligt bij het Rijk, maar wij willen als provincie nadrukkelijk meehelpen om tot een

oplossing te komen. Niet alleen Gedeputeerde Staten, maar ook Provinciale Staten van

Zuid-Holland hebben hier hun zorg over uitgesproken. 1

We benoemen een projectleider voor legalisatie van PAS-melders, die als taak krijgt om

te kijken hoe en waar PAS-melders gelegaliseerd kunnen worden. Daarvoor is het

noodzakelijk dat de dossiers compleet zijn en door de omgevingsdienst geverifieerd

worden. Wij spreken blijvend het Rijk aan op hun verantwoordelijkheid.  

                                                          
1 Motie 1079 versnelde legalisering PAS-melders (Kastelein, CDA). Aangenomen tijdens de

vergadering van Provinciale Staten op 9 maart 2022.
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3. Nieuwe innovaties en managementmaatregelen moeten juridisch houdbaar

zijn, boeren willen niet te goeder trouw handelen om vervolgens voor een

rechter gedaagd te worden. 

De provincie is voorstander van innovatie en passende maatregelen. Maar daarbij is het

van belang dat dat deze maatregelen voor de boer en de overheid juridisch houdbaar

zijn. De houdbaarheid van wettelijke maatregelen is echter een verantwoordelijkheid

van het Rijk. We hebben meerdere keren bij het Rijk aangedrongen op het belang van de

juridische houdbaarheid en blijven dat ook doen. 

4. Inventariseren middels een gedegen gebiedsanalyse van de:

a. Situatie natuur

b. Situatie uitstoot

c. Situatie vergunningen

d. Situatie monitoring

In de Wet stikstofreductie en natuurverbetering is opgenomen dat de provincies

natuurdoelanalyses moeten opstellen voor de Natura2000-gebieden. Deze

natuurdoelanalyses geven een goed beeld van de staat van de natuur. De provincie Zuid-

Holland heeft voor 9 van de 12 stikstofgevoelige gebieden de natuurdoelanalyse

afgerond. De natuurdoelanalyses zijn in dit voorjaar besproken met de gebiedspartners

aan de gebiedstafels. De volgende stap is dat de onafhankelijke ecologische autoriteit,

die door het ministerie van Landbouw, Natuur en Voedselkwaliteit wordt opgericht, de

natuurdoelanalyses toetst.  

Om een goed beeld te krijgen van de uitstoot en voor monitoring wordt het

meetinstrument AERIUS gebruikt. Dit is een instrument van het Rijk en wordt jaarlijks

geactualiseerd met de meest actuele wetenschappelijke inzichten. 

De gegevens over vergunningen zijn deels in beheer bij de Omgevingsdienst Haaglanden

en deels bij de gemeenten in de betreffende gebieden. 

5. Duidelijkheid over wat er nodig is voor:

a.  Het met spoed legaliseren van PAS-melders, interimmers, andere

kleine uitstoters en knelgevallen.

b.  Nieuwe ontwikkelingen landbouw wonen, bedrijvigheid, mobiliteit.

c.  Voorkomen achteruitgang staat van instandhouding N-gevoelige

natuur, zo mogelijk verbeteren.

 

De minister voor Natuur en Stikstof heeft in haar brief van 10 juni jl per provincie de

richtinggevende gebiedsdoelen opgenomen. Deze doelen geven aan hoeveel stikstof

gereduceerd zou moeten worden om de KDW of goede instandhouding van de natuur te

kunnen halen. 

Voor nieuwe ontwikkelingen in landbouw, wonen, bedrijvigheid en mobiliteit is met

name de reductie van de stikstofuitstoot van groot belang. Pas bij reductie zijn nieuwe

ontwikkelingen mogelijk. 
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Het antwoord over de PAS-melders is onder voorwaarde 2 beantwoord. De situatie van

interimmers en overige knelgevallen vanuit de PAS is nog onderwerp van gesprek tussen

het Rijk en de provincies.  

6. Zowel bedrijven met een Wnb-vergunning als bedrijven die zonder Wnb-vergunning

zitten kunnen meedoen aan reductieprogramma’s en innovaties. 

 

We hebben begrip voor de situatie waarin bedrijven zonder een Wnb-vergunning zich

bevinden. Maar we hebben ons wel aan de wet te houden. Het is van belang dat een

boer legaal aanwezig is om deel te kunnen nemen aan reductieprogramma’s en

innovaties; hetzij door een referentie van voor de PAS, hetzij met een juiste vergunning

vanaf de PAS-periode tot en met nu.  

Wij zijn van mening dat PAS-melders zouden moeten kunnen deelnemen aan

reductieprogramma’s. Maar uiteindelijk gaat het Rijk over de bepalingen bij deze regels.  

7. Heldere en open communicatie van de provincie richting de sector/gebied. De leden

van een gebiedstafel worden niet de boodschappers van de provincie. 

 

Tijdens de bijeenkomst van 24 mei hebben de gedeputeerden tijdens de bijeenkomst op

24 mei met u en de andere leden van het Agrarisch Stikstof Collectief afgesproken om

de communicatie in de gebiedsprocessen en met betrekking tot de gebiedsproces

overstijgende thema’s te versterken.   

Tijdens de bijeenkomst hebben de gedeputeerden tevens met u afgesproken dat als in

een gebiedsproces over mogelijke maatregelen of een lastig aan de achterban uit te

leggen thema gesproken wordt, niet de vertegenwoordiger van het agrarisch stikstof

collectief Zuid-Holland maar de provincie de communicatie hierover op zich neemt. 

8. Evenredige reductie, iedere sector doet mee. 

 

De verantwoordelijkheid van alle sectoren in het verminderen van de uitstoot is het

uitgangspunt van zowel provincie als Rijk. We merken dat niet altijd duidelijk is hoe de

andere sectoren die bijdrage leveren. De provincie zal hierover duidelijker

communiceren.  Wij benadrukken, via de overleggen die we in IPO-verband met het Rijk

voeren, deze breedte van het stikstofdossier en de helderheid hierover. Zo is

vermindering van stikstofuitstoot voor industrie en wonen vooral gekoppeld aan het

klimaatakkoord. 

9. Onteigening voor emissiereductie is voor ons niet acceptabel. 

 

Er zijn verschillende mogelijkheden om in afstemming met elkaar te werken aan

stikstofreductie, waaronder innovatie en verplaatsing. Het valt niet te ontkennen dat

onteigenen een van de middelen is om tot reductie in een gebied te komen. Het is een

uiterste maatregel, die we bij voorkeur niet inzetten. Maar dat hangt ook af van de

gesprekken en de oplossingen die vanuit de gebiedsprocessen worden aangedragen. 

We benadrukken daarom het belang om met elkaar in de gebieden te blijven zoeken

naar oplossingen. 
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Wij danken u voor uw brief en betrokkenheid bij het stikstofdossier. We vertrouwen

erop dat we in goed overleg met elkaar kunnen komen tot een aanpak die het landelijk

gebied toekomstbestending kan maken en houden.

Hoogachtend,

Gedeputeerde Staten van Zuid-Holland,

secretaris, voorzitter,

 

drs. H.M.M. Koek drs. J. Smit

Afschrift aan:

- Provinciale Staten


